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De memor ie van antwoord gaf, zo bleek het de voor dit wetsontwerp inge-
stelde bi jzondere commissie1 , nog aanleiding tot vragen en opmerk ingen uit 
verschi l lende fracties. Met de t i jd ige beantwoord ing hiervan zal, naar het 
oordeel der commiss ie , de openbare behandel ing van het wetsontwerp vo l -
doende zijn voorbere id. 

De commiss ie ontv ing een brief inzake het wetsontwerp van de Raad van 
Nederlandse Werkgeversverbonden. Zij is erkenteli jk voor deze bi jdrage tot 
haar men ingsvorming . 

Algemeen 

De leden van de Partij van de Arbeid-fract ie zeiden ernstig verontrust te 
zijn over de ontwikkel ingen, zowel op polit iek als op mil i tair vlak, die de laat-
ste maanden in Zuideli jk Afrika hebben plaatsgevonden. Zij meenden dat de 
mondel inge behandel ing door de Kamer van dit wetsontwerp tevens gele-
genheid zou geven voor een gedachtenwissel ing daarover. Voor het ogen-
blik beperkten de hier aan het woord zijnde leden zich echter tot de meer 
technische aspecten van de Sanctiewet als inst rument ter ui tvoering door 
Nederland van internationale economische maatregelen. 

1 Samenstelling: Berkhouwer (VVD), Van der 
Mei (CDA), Hoekstra (CPN), Wierenga (PvdA), 
Van Rossum (SGP), Scholten (CDA), Kappeyne 
van de Coppello (VVD), Ter Beek (PvdA), funge-
rend voorzitter, Van Dam (CDA) Aarts (CDA), 
Peijnenburg (CDA), Patijn (PvdA), Van der Hek 
(PvdA), Drees (DS'70). 

De leden van de C.D.A.-fractie g ingen er met de Regering van uit dat een 
effectief sanctiebeleid alleen mogel i jk is in nauwe samenwerking met onze 
belangri jkste handelspartners. Uit het overzicht op de eerste bladzijden van 
de memor ie van antwoord leidden zij evenwel af dat de wettel i jke mogel i jkhe-
den tot een sanciebeleid bij deze handelspartners aanmerkeli jk geringer zijn 
dan die welke de Nederlandse Regering zich op basis van het onderhavige 
wetsontwerp w i l verschaffen. Wi l de Regering nog eens verduidel i jken wel -
ke zin het heeft een regeling te treffen die enerzijds vanwege de situatie bij 
de handelspartners slechts in zeer beperkte mate kan worden toegepast en 
die anderzijds door haar ruime formuler ing toch grote onzekerheden schept? 

De Regering stelt, dat het voeren van een sanctiebeleid geen aangelegen-
heid is die is voorbehouden aan de instel l ingen van de EEG. Wèl onder-
streept zij het belang van overleg met de EEG-partners over het te voeren 
beleid. Indien ons land een sanctiebeleid zou wi l len gaan voeren dat afwijkt 
van het beleid in de andere lid-staten zou dat echter - afgezien van andere 
zwaarwegende moei l i jkheden - een enorme controle-arbeid met zich bren-
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gen in de sfeer van de in- en uitvoer. Dat zou een relatief aanzienlijke ui tbrei-
d ing van het ambtel i jk apparaat kunnen betekenen. Daarnaast zou ook het 
pr incipe van het vri je verkeer binnen de Gemeenschap het moeil i jk te verdu-
ren kri jgen. Het leek deze leden o m deze beide redenen praktisch zeer moei-
lijk in ons land een sanctiebeleid te voeren dat afwijkt van het sanctiebeleid 
in de overige l id-staten. Zij zagen op dit punt de opvat t ing van de Regering 
graag nader verduidel i jkt . 

Vervolgens rees voor deze leden een vraag met betrekking tot verpl icht in-
gen tot aanmelding van sanctiebesluiten in het GATT. In artikel XXI van het 
GATT staat in lid c te lezen: Noth ing i n th i sag reemen t shall beconst rued to 
prevent any contract ing party f rom taking any action in pursuance of its ob l i -
gat ions under the Uni ted Nations Charter for the maintenance of inter-
national peace and security. Al lereerst rijst hier de vraag wat precies onder 
«obligations» moet worden verstaan. Dienen vervolgens sanct iemaatrege-
len die ingevolge het wetsontwerp ook hun aangr i jp ingspunt kunnen v inden 
in internationale afspraken bui ten de Verenigde Naties o m , dan wèl te wor-
den aangemeld in het GATT? 

De V.V.D.-fractie achtte dit on twerp van wet bij nadere en diepere beschou-
w ing van zó ingr i jpende aard, omdat het aan de ui tvoerende macht vergaan-
de mogel i jkheden biedt om diep in te gr i jpen in 's lands economische be-
trekkingen, dat zij de openbare behandel ing met een demissionair kabinet 
ongewenst oordeelt . Zulks geldt haars inziens te meer nu niet alleen zijdens 
de opposit ie, maar ook van de kant van regeringspart i jen zwaarwegende be-
zwaren tegen dit we tson twerp zijn opgeworpen. 

De verwi jz ing naar hetgeen zich rond de leverantie door het RSV-concern 
van kernreactorvaten aan Zuid-Afrika heeft afgespeeld had niet de intent ie -
zo werd van de zijde van de S.G.P.-fractie medegedeeld - uitspraken te doen 
over de effectiviteit van een sancf/ebeleid maar i l lustreerde slechts de gerin-
ge homogeni te i t in handelspol i t ieke opstel l ing van landen waarmee Neder-
land toch economisch nauw verbonden is. Blijkt die geringe homogeni te i t 
ook niet reeds uit de grote verscheidenheid in wetgev ing in de EEG-landen 
ter zake van de ten aanzien van Zuid-Rhodesië genomen sanctiemaatrege-
len? Welke consequenties denkt de Regering te trekken in het, vo lgens de le-
den hier aan het woo rd niet denkbeeldige, geval dat Nederlandse pogingen 
om omr ingende landen op hen rustende internationale verpl icht ingen te 
doen nakomen, vruchteloos zullen bli jven? 

De gevolgen voor het bedrijfsleven 

Met betrekking tot de gevolgen voor het bedri j fsleven werd van C.D.A.-zij-
de nogmaals gewezen op het belang van de rechtszekerheid met name in 
een land, dat economisch zo sterk internationaal georiënteerd is als het on -
ze. Zo kan bij het afsluiten van langjarige contracten uiteraard het via de pers 
kennis nemen van de ontwikkel ingen in bepaalde landen van betekenis zi jn. 

De houding van onze Regering ten t i jde van het afsluiten van een zodanig 
contract is echter van een n ie t te onderschatten betekenis. Indien in die hou-
ding door het treffen van sanctiemaatregelen plotsel ing verander ing op-
treedt, dan gaat het deze leden wat al te ver om hier van «voorzienbare risi-
co's» te spreken, die door het betrokken bedri j fsleven vol ledig moeten wor-
den gedragen. Juist ook met het oog op de rechtszekerheid zagen deze le-
den graag de door de Regering aangevoerde redenering nader verduidel i jkt . 

De leden behorende tot de S.G.P.-fractie hadden goed begrepen dat het 
hier o m een kaderwet gaat maar - zo vroegen zij - moet niet ook reeds in dit sta 
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dium de precaire verhouding tussen economische werkelijkheid en politieke 
wenselijkheid scherper worden onderkend? Is het wel verantwoord te vol-
staan met de constatering « dat een situatie welke tot sancties aanleiding 
geeft tot de voorzienbare risico's van het betrokken bedrijfsleven hoort»? 
Worden deze risico's juist door het instrument van deze kaderwet niet aan-
zienlijk vergroot? De Regering stelt dat zij zo nodig in een sanctiebesluit zelf 
dan wel bij het ter zake te voeren ontheffings- en vergunningenbeleid met 
bijzondere omstandigheden kan rekening houden. Is het dan ondenkbaar, 
dat onder bijzondere omstandigheden - bij voorbeeld indien niet gezegd 
kan worden dat de gevolgen van een sanctiemaatregel nog tot de normale 
bedrijfsrisico's behoren - een schadevergoeding wordt gegeven voor gele-
den schade als gevolg van een sanctiemaatregel? 

De sancties tegen Zuid-Rhodesië 

De leden van de Partij van de Arbeid vroegen of de onderzoekscommissie 
die zich in het Verenigd Koninkrijk bezighoudt met de wijze waarop olie en 
olieprodukten sinds 1965 Zuid-Rhodesië hebben kunnen bereiken, al totcon-
clusies gekomen is. Ook waren deze leden benieuwd naar de resultaten van 
de Nederlandse stuurgroep ter coördinatie van de naleving van de sancties 
tegen Zuid-Rhodesië, die van de Regering opdracht kreeg zich te beraden op 
de positie van in Nederland gevestigde maatschappijen met dochteronder-
nemingen in Rhodesië en/of Zuid-Afrika (zie Aanhangsel Handelingen Twee-
de Kamer, zitting 1976-1977, blzz. 2153-4, in antwoord op vragen van de le-
den Van der Hek, De Boer en Coppes). Zijn met betrekking tot dit vraagstuk 
op korte termijn aanbevelingen te verwachten tot te nemen maatregelen? 

Genoemde leden verzochten de bewindslieden in dit verband nog om be-
antwoording van de door hen in het voorlopig verslag (blz. 12) over deze 
materie gestelde vraag. 

De genoemde leden vroegen de Regering in het nieuwe sanctiebesluit ten 
aanzien van Zuid-Rhodesië en eventueel in de toekomst te nemen sanctiebe-
sluiten naast het begrip herkomst van goederen ook het begrip oorsprong te 
introduceren, zoals dat gedefinieerd is in de EEG-Verordening 802/68 van 27 
juni 1968 (Pb. EG. L. 148). De jurisprudentie met betrekking tot overtreding 
van de Nederlandse sanctiewetgeving geeft aanleiding te veronderstellen 
dat die Verordening tot op heden geen toepassing gevonden heeft ten aan-
zien van goederen uit Zuid-Rhodesië (zie de uitspraak van het Gerechtshof te 
Amsterdam in de zaak tegen de directeur ener BV, gedaan op 28 oktober 
1976). 

Andere boycotacties dan door de centrale overheid 

Leden van de S.G.P.-fractie vroegen of de Regering het inderdaad niet als 
ongewenst beschouwt dat een versnippering van sanctiebeleid kan op-
treden. Aanvaardt de Regering de mogelijkheid dat bijvoorbeeld een grote 
gemeente een eigen, wellicht van de centrale overheid afwijkend, sanctiebe-
leid voert? 

Artikel 2; de aanleiding tot sancties 

De leden van de Partij van de Arbeid behielden enige twijfel over de vraag 
of het in artikel 2 gehanteerde begrip «internationale afspraken» niet strin-
genter gedefinieerd zou dienen te worden. 

De Regering stelt, dat «uitvoering van aanbevelingen van de Algemene 
Vergadering der VN, vooral als een belangrijk deel der lid-staten deelneemt 
aan die uitvoering, in hoge mate zal kunnen bijdragen tot de internationale 
rechtsorde». Wat moet de C.D.A.-fractie hier onder «een belangrijk deel der 
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l id-staten» verstaan? Heeft dit u i ts lu i tend betrekking op de kwant i tei t of 
speelt het gewicht van de afzonderli jke l id-staten ook een rol? 

Wat de toepassingsmogel i jkheid van de wet betreft bestaat naar het oor-
deel van de V.V.D.-fractie eigenli jk alleen duidel i jkheid als het gaat o m de 
z.g. mandato i re sanctiebesluiten van de Vei l igheidsraad. Voor de rest bli jft 
de zaak tameli jk vaag en ondoorzicht ig en wat de Regering omtrent een en 
ander te berde heeft gebracht in de memor ie van an twoord brengt wein ig 
l icht en helderheid. Met name de categorie van «aanbevelingen van een or-
gaan van een volkenrechtel i jke organisat ie met betrekking tot de bevorde-
r ing van de internationale rechtsorde» is uiterst rekbaar. Wanneer een rege-
r ing alleen al met dit cr i ter ium in de hand een sanctiebesluit kan nemen dat 
bepaalde sectoren van de economie zeer d iepgaand kan tref fen, is parle-
mentair toezicht des te dr ingender vereist. 

Parlementaire controle op sanctiebesluiten 

De leden van de Partij van de Arbeid hielden vast aan hun bezwaren ten 
aanzien van de wijze waarop het par lement betrokken word t bij de totstand-
koming van sanctiemaatregelen. Zij kondigden een voorstel tot amender ing 
aan langs de door hen in het voor lop ig verslag (blz. 11) bepleite l i jn. 

De Regering heeft bezwaren tegen het bij formele wet laten goedkeuren 
van de algemene maatregelen van bestuur, die ter u i tvoer ing van de sanctie-
wet worden getroffen. De dan optredende grotere belasting van het wetge-
vend apparaat kan echter naar het oordeel van de leden van de C.D.A.-fractie 
nauwel i jks als een houtsni jdend argument gehanteerd worden in een mate-
rie, die door zoveel onzekerheden word t gekenmerkt. Men zou evenwel van 
de bepleite medewerking van de Staten-Generaal kunnen uitzonderen sanc-
t iebeslui ten, getroffen op basis van mandatoi re resoluties van de Vei l ig-
heidsraad. Voor de andere sanctiebesluiten zou men een procedure kunnen 
vast leggen waarbi j de algemene maatregel van bestuur door de wet word t 
bevest igd. Hierbij dient dus - anders dan in de memor ie van antwoord 
wo rd t verondersteld - niet de mogel i jkheid te worden gegeven wi jz ig ingen 
in de inhoud van de algemene maatregelen van bestuur aan te brengen. De 
genoemde leden zouden de reactie van de Regering op een dergeli jke proce-
dure gaarne wi l len vernemen. 

Het voorstel van de Regering om het sanctiebesluit niet eerder in werk ing 
te laten treden dan twee maanden na de datum van uitgif te van het Staats-
blad waar in de publikatie staat, komt naar het oordeel van de V.V.D.-fractie 
aan het bezwaar van ontbrekende parlementaire controle practisch in het 
geheel niet tegemoet. Deze leden achtten het meest doelmat ige systeem -
tevens het voor de uitvoerende macht minst hinderl i jke - een systeem, 
waarb i j de sancties verval len, indien een goedkeur ingswet word t verwor-
pen. 

Artikel 3; handelingen getroffen door sancties 

De leden van de Partij van de Arbeid handhaafden hun opvat t ing, dat op-
neming van een nieuw tweede lid analoog aan artikel 1 lid 2 van de ln- en 
Ui tvoerwet recht zou doen aan het kaderkarakter van de Sanctiewet, die im-
mers een bredere werkingssfeer heeft dan eerder genoemde wet. Een ru ime 
formuler ing als de voorgestelde mocht naar de mening van de hier aan het 
w o o r d zijnde leden dan ook niet in de Sanctiewet ontbreken. 
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Evenzo handhaafden deze leden hun wens een nieuw derde lid toe te voe-
gen aan artikel 3 betreffende in het internationaal verkeer gehanteerde docu-
menten. Zij achtten de argumentatie van de Regering dat het stellen van ei-
sen aan bewijsstukken in het algemeen een aangelegenheid is die in EEG-
verband geregeld wordt (memorie van antwoord, blz. 17-18) ontoereikend. 
Nadrukkelijk immers hebben Raad en Commissie van de Europese Gemeen-
schappen uitgesproken, dat het aan de afzonderlijke lid-staten en niet aan de 
Gemeenschap als zodanig is uitvoering te geven aan de door de Veiligheids-
raad van de VN afgekondigde sanctiemaatregelen tegen Zuid-Rhodesië en 
eventuele andere op basis van Hoofdstuk VII van het VN-Handvest af te kon-
digen sancties (zie de in het Europese Parlement gestelde schriftelijke vra-
gen nrs. 526/75 en 527/75 van de heer Patijn, Pb. EG. C 89 dd. 16 april 1976). 

De fungerend voorzitter van de commissie, 
Ter Beek 

De griffier van de commissie, 
De Beaufort 
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